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内容概要

　　本书是运用大规模数值计算来解决流体的运动问题。
众所周知，在流体计算中，一个给定流场的数值解是该流场的流动状态在为其设定的坐标中的体现。
计算流体力学通常使用的两个坐标系，即欧拉坐标系和拉格朗日坐标系，既有优点又有不足。
欧拉方法相对简单，但是其不足在于：（a）对接触间断的分辨率不足；（b）在流体计算之前先要生
成贴体坐标。
相反地，拉格朗日方法很好地分辨出接触间断（包括物质介面和自由面），但它的缺点在于：（a）
气体动力方程不能写成守恒型偏微分方程的形式，使得数值计算复杂和缺乏唯一性；（b）由于网格
扭曲导致计算中断。
因此，计算流体力学的基本问题除了深刻理解物理流动之外，同时也要寻找"最优的"坐标系。
统一坐标系方法是《统一坐标系下的计算流体力学方法》第一作者许为厚教授在前人坐标变换的基础
上的进一步发展，并在与其同事多年的合作中建立起来的。
在计算流体力学的研究中寻找"最优的"坐标系肯定还会继续下去，目前为止，统一坐标系可较好地结
合前两种坐标系的优点，避免它们的不足。
例如，统一坐标系可以通过计算自动生成网格，而且网格速度也可以考虑加入避免网格大变形的"扩
散"速度。
《统一坐标系下的计算流体力学方法》首先回顾了一维和多维计算流体力学中的欧拉、拉格朗日以
及ALE（Arbitrary-Lagrangian-Eulerian）方法的优缺点以及各种移动网格方法，然后系统介绍了统一坐
标法，用一些具体的算例阐明它和现有方法之间的关系。
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章节摘录

插图：（2） Practical methods for computing solutions with shock discontinuities aredeveloped: the artificial
viscosity method of von Neumann and Richtmyer whichsmears shock discontinuities[4]; the Godunov method
which reduces the generalinitial value problem to a sequence of Riemann problems with cell-averaging data[5] ;the
Glimm random choice method which also reduces the general initial valueproblem to a sequence of Riemann
problems but with data of randomly chosenrepresentative states[6, 7]; and the shock-fitting （front tracking）
method[S].  Thelast two methods are not easily extended to the three-dimensional flow.（3） A very important
discovery was made by Lax and Wendroff[9] that in orderto numerically capture shock discontinuities correctly,
the governing PDE shouldbe written in conservation form to begin with.  This is easily done in Euleriancoordinates
（in any dimensions） and also for one-dimensional flow in Lagrangiancoordinates. But for a long time, it was not
known how to use Lagrangian coordinates to write the governing PDEs for multidimensional flows in conservation
form.This problem was solved by Hui et al.
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编辑推荐

《统一坐标系下的计算流体力学方法》编辑推荐：This book reviews the relative advantages and drawbacks
of Eulerian and Lagrangiancoordinates as well as the Arbitrary Lagrangian-Eulerian （ALE） and various moving
meshmethods in Computational Fluid Dynamics （CFD） for one and multidimensional flows.It then
systematically introduces the unified coordinate approach to CFD, illustrated withnumerous examples and
comparisons to clarify its relation with existing approaches. Thebook is intended for researchers and practitioners
in the field of Computational Fluid Dynamics.Emeritus Professor Wai-How Hui and Professor Kun Xu both work
at the Department ofMathematics of the Hong Kong University of Science & Technology, China.
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